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Vědci nechtějí platit daň z dotací EU
PRAHA České vědecké ústavy a vysoké školy nyní velmi zvažují, jestli se jim v příštím roce vyplatí žádat Evropskou
unii o peníze na vědu a výzkum. Česko je totiž jednou z mála zemí EU, kde vědci musí z evropských peněz odvádět
devatenáctiprocentní DPH. Tuto daň však výzkumné ústavy a vysoké školy nemohou odečíst ze získaného grantu, ale
musí ji zaplatit z vlastních zdrojů. Tedy například z peněz na mzdy nebo na investice. „My jsme kritizováni za to, že
málo využíváme evropské peníze. Pak jsme ale finančně penalizováni za to, když ty peníze dostaneme,“ říká rektor
Univerzity Karlovy Václav Hampl.
Univerzita nyní propočítává, kolik projektů si v příštím roce může „dovolit“ do evropského programu podat. „Jsme vlastně
inhibováni v tom získávat evropské peníze, protože v určité fázi už to pro nás začne být kvůli DPH příliš drahé,“ říká
Hampl.
Podobné dilema nyní řeší i ostatní vědecké ústavy v zemi. „Je to záležitost omezující. Kdyby těch projektů bylo více,
tak budeme zvažovat, jestli budeme umět získat peníze na to DPH,“ říká ředitel Ústavu radiotechniky a elektroniky
Akademie věd ČR Vlastimil Matějec.
Čeští vědci přitom mají šanci od příštího roku získat z EU mnohem více peněz než dosud.
Evropská unie pro příštích šest let vydá na podporu vědy a výzkumu 53 miliard eur, což je dvojnásobek toho, co do této
oblasti šlo dosud. Tuto částku EU rozdělí mezi všechny členské země.
Ve většině států společenství je přitom obvyklé, že výzkumné instituce a vysoké školy DPH z grantů neplatí. Například
ve Finsku, Itálii nebo Německu tuto daň vědcům stát vrací.
„Patříme k málo zemím, kde to není vyřešeno,“ říká náměstek ministryně školství Petr Matějů. Podle něj se výzkumné
ústavy a vysoké školy kvůli DPH brání o evropské peníze na vědu žádat, a tím Česko nezískává zpět to, co do
společného fondu vložilo. „Dáváme do evropského výzkumu více, než získáváme zpět,“ řekl Matějů.
Náměstek dnes bude jednat na ministerstvu financí o tom, jak nynější omezující praxi změnit. Jenže takový pokus tu
byl od začátku letošního roku už dvakrát.
Zákon, který měl vědce z placení DPH vyvázat, v březnu odmítla ČSSD s tím, že by tratil státní rozpočet. Dosud poslední
pokus učinilo ministerstvo školství vedené Miroslavou Kopicovou předminulý týden. Projednávání ve sněmovně ale
nakonec na poslední chvíli zastavil ministr financí Vlastimil Tlustý (ODS). „Nemám nic proti tomu záměru. V tom návrhu
ale nebylo vůbec popsáno, jak bude řešeno vracení DPH,“ sdělil Tlustý.
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